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Nový dějepis: „Určete proměnu genderových rolí v dějinách“.
Některým docházejí slova

parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Novy-dejepis-Urcete-promenu-genderovych-roli-v-dejinach-Nekterym-dochazeji-slova-750153

03.02.2024 13:51

„Určete trvání a proměnu sociálních a genderových rolí v dějinách“. I takový úkol mají podle
chystaných nových osnov zvládat žáci. Mimoto mají být deváťáci například schopni vysvětlit
proměny ekonomiky od pravěku po současnost. Chystaní revize školních osnov budí z mnoha
stran skepsi.

Foto: Hans Štembera 
Popisek: Ministr pro evropské záležitosti Mikuláš Bek

„Příkazy, data, informace, telefonní seznamy,“ lamentuje herečka Simona Babčáková v propagačním
videu k revizi školních osnov, kterou právě provádí ministerstvo školství.

Místo „znalostí“ má být větší důraz kladen na „kompetence“.

Nyní začíná být zřejmé, co se pod heslem „školství pro jednadvacáté století“ skrývá.

https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Novy-dejepis-Urcete-promenu-genderovych-roli-v-dejinach-Nekterym-dochazeji-slova-750153?utm_campaign=abtest244_hpdop_comments_varBB&utm_medium=z-boxiku&utm_source=www.seznam.cz
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Watch Video At: https://youtu.be/ez9bLUmxgIA

První „ochutnávkou“ byla vize změn ve výuce matematiky. Ta se má podle dokumentů z ministerstva
držet nejnižší úrovně globálního odborného rámce UNESCO, což například znamená, že v páté třídě by
stačilo zvládnout sčítání, odčítání, násobení a dělení do 10 000.

Tvůrci vysvětlují, že je třeba se rozhodnout, zda nastavíme „laťku“ níže, nebo naopak výše, ale s
vědomím, že někteří žáci na ni nedosáhnou.

„Vypouštět chtějí i základní kmenové učivo. Třeba Newtonův zákon, že prý je moc náročný. Ale na něm je
pak postavená celá mechanika,“ poznamenává k tomu pro ParlamentníListy.cz Zdeněk Kettner, poslanec
SPD a bývalý učitel.

Stále se pracuje i s návrhem, že by byla zrušena povinná výuka druhého cizího jazyka.

„Základní chybou je hodnotit dítě pouze podle výkonu. Ale velmi důležité je hodnotit dítě také podle snahy
a zaujetí. A dnešní druhý extrém je hodnotit bez ohledu na výkon. Pokud žák chce umět argumentovat,
musí vycházet ze znalostí,“ říká pro ParlamentníListy.cz Lubomír Pána, expert na vzdělávání, bývalý
rektor vysoké školy.

Druhý cizí jazyk by měl podle něj být zachován minimálně jako nepovinný předmět.

Jako řešení pro udržení „laťky“ by docent Pána navrhl větší možnost dělení tříd, nebo celých škol, na
přírodovědné a humanitní, které by zohledňovalo možnosti a talenty jednotlivých žáků.

„Opravdovým problémem na základních školách je kázeň. Odkud to vychází? Z rodiny? Ze školy? Ze
společnosti? Odpověď nejen na tuto otázku najdeme u mého oblíbeného J. A. Komenského. Ten říká:
Škola bez kázně, je jako mlýn bez vody. Čímž nám říká, že bez kázně nelze ve škole nic naučit.
Například ve Skandinávii jsou za chování dětí zodpovědní jejich rodiče. Můj rozum říká, že škola
vzdělává a rodina vychovává,“ zamýšlí se docent Pána.

https://youtu.be/ez9bLUmxgIA
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A dodává, že z Komenského všichni stále připomínají heslo „škola hrou“, které ale v žádném případě
neznamená, že si s žáky máme za každou cenu hrát. „Například J. A. Komenský napsal latinsky
divadelní hry a žáci se prostřednictvím naučených textů v divadle naučili latinsky,“ přibližuje metodu
učitele národů.

LGBT v dějinách

Nyní se redaktoři Seznam Zpráv dostali k plánům, jak změnit výuku dějepisu. A zde jde o proměnu
opravdu revoluční. Výuku dějepisu by měl opustit dosavadní chronologický postup a místo toho se
věnovat komplexnímu výkladu různých témat.

V deváté třídě základní školy mají být žáci například schopni „vysvětlit specifika proměn a fungování
ekonomiky, trhu a směny od pravěku po současnost“. Nebo také „na příkladech z dějin doložit klady
a zápory setkávání tří kulturních okruhů monoteismu“.

Podle učitelů, kteří se na tvorbě podíleli, by se děti měly dozvědět o zásadních událostech dějin, což prý
rozhodně nezahrnuje třeba přemyslovská knížata 12. století.

Dějiny mají být nově ve výuce provázány i se současností a jejími tématy. Žák deváté třídy má proto být
schopen například „určit trvání a proměnu sociálních a genderových rolí v dějinách“. Tedy například
rozebrat postavení sexuálních menšin v průběhu dějin.

Podle Jany Jochové z Aliance pro rodinu je to pokračování ideologizace našeho školství. „Z hlediska
historie je toto téma naprostá marginálie. A aby se probírala systematicky, to je naprostý nesmysl,“ uvádí
pro ParlamentníListy.cz.

„Dějiny, to jsou fakta. Tohle je výklad dějin na základě současné optiky, což je prostě špatně. Myslím, že
pracovat v dějepise s pojmy jako LGBT, které po drtivou většinu dějin vůbec neexistovaly, je naprosto
ahistorické. V podstatě se snažíme zasadit nějaké naše dnešní mánie do historických kontextů.
Ideologický dějepis jsem si užil před rokem 1989 a doufal jsem, že se už nikdy nevrátí,“ přidává se
poslanec SPD Zdeněk Kettner.

„Škola stojí na dobrém učiteli, který musí umět překonat rozmary doby svou inteligencí a moudrostí. To
jsem zažil před rokem 1989, po něm, před 20 lety i v poslední době,“ uzavírá docent Lubomír Pána.

Právě to ale i podle ministerstva může být největší problém. Koncept reformy je totiž zatím velmi obecný
a vágní a nikdo příliš neví, jakým učivem nové požadavky naplnit.

„I některé dílčí průzkumy potvrzují, že pro průměrného českého učitele stejně není vodítkem školní
vzdělávací program, ale sada učebnic, kterou používá,“ uvedl pro Seznam Zprávy Marek Adler, ředitel
základní školy Be Open a člen ministerských konzultačních týmů.

Fotogalerie: - Vysíláme signál Fialovi

https://www.seznamzpravy.cz/clanek/domaci-zivot-v-cesku-dalsi-faze-reformy-vyuky-zacala-misto-premyslovcu-bude-dulezitejsi-vyklad-244714
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https://www.parlamentnilisty.cz/galerie/foto/Vysilame-signal-Fialovi-13648#1
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https://www.parlamentnilisty.cz/galerie/foto/Vysilame-signal-Fialovi-13648#2
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https://www.parlamentnilisty.cz/galerie/foto/Vysilame-signal-Fialovi-13648#3
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https://www.parlamentnilisty.cz/galerie/foto/Vysilame-signal-Fialovi-13648#4
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https://www.parlamentnilisty.cz/galerie/foto/Vysilame-signal-Fialovi-13648#5
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V tomto směru lze očekávat aktivitu neziskových organizací, které již nyní výuku řady předmětů, včetně
dějepisu, zásadně ovlivňují a jsou rovněž součástí ministerských expertních týmů.

Organizace Člověk v tísni prostřednictvím své odnože Jeden svět na školách již několik let distribuuje
učitelům výukové materiály a nabízí i možnosti přednášek a besed. Sama organizace uvádí, že jejích
služeb využívá téměř čtyři tisíce českých škol.

Pozoruhodným příkladem je výuka předmětu Mediální výchova. Ta se stala velkým tématem v minulém
desetiletí, když se začalo mluvit o dezinformacích a mediální gramotnosti. Jeden svět na školách již od
roku 2017 dodává učitelům materiály i metodiku, jak tento předmět vyučovat. Prakticky od počátku tedy
probíhá výuka tohoto předmětu pod dozorem této neziskové organizace.

Aktivní je ve výuce dějepisu například i nezisková organizace Post Bellum, která kromě výukových
materiálů zajišťuje například projekt Příběhy našich sousedů, při kterém mohou žáci samostatně bádat o
osudech zajímavých osob ze svého sousedství.

Lze předpokládat, že i v případě nových osnov se objeví řada podnikavých lidí, kteří budou školám
nabízet výuku na klíč. Mnohé naznačuje už sestava, která se kolem projektu Měníme osnovy pohybuje.

Psali jsme:

Přepište dětem osnovy. Zapojeni Kartous, Kroupa i Jiří Mádl

https://www.parlamentnilisty.cz/galerie/foto/Vysilame-signal-Fialovi-13648#6
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Prepiste-detem-osnovy-Zapojeni-Kartous-Kroupa-i-Jiri-Madl-744455
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V projektu vystupuje například nezisková organizace SOFA - society for all, dlouhodobě spojená s hlavní
propagátorkou školské inkluze a dnes vládní zmocněnkyní pro lidská práva Klárou Šimáčkovou
Laurenčíkovou.

Nebo Stálá konference asociací ve vzdělávání, personálně propojená s organizací EDUIn. Její
dlouholetou tváří je Bohumil Kartous, poradce ministra Mikuláše Beka a kromě toho mluvčí organizace
Čeští elfové a expert na dezinformace.

Mimochodem, v debatách se angažoval i zástupce Aspen Institute Milan Vašina, od tohoto týdne kancléř
prezidenta Petra Pavla.

Psali jsme:

„Vyskočíme z okna, když vyhraje Zeman!“ Učitelka vynesla šokující příhody ze tříd

Ministr Válek: Pracujeme na tom, aby děti ve školách jedly lépe

Hašek: Šéf CERMATU totálně selhal

Vondráček (Svobodní): Další digitální kolaps

https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/-Vyskocime-z-okna-kdyz-vyhraje-Zeman-Ucitelka-vynesla-sokujici-prihody-ze-trid-750127
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/-Vyskocime-z-okna-kdyz-vyhraje-Zeman-Ucitelka-vynesla-sokujici-prihody-ze-trid-750127
https://www.parlamentnilisty.cz/politika/politici-volicum/Ministr-Valek-Pracujeme-na-tom-aby-deti-ve-skolach-jedly-lepe-750111
https://www.parlamentnilisty.cz/politika/politici-volicum/Ministr-Valek-Pracujeme-na-tom-aby-deti-ve-skolach-jedly-lepe-750111
https://www.parlamentnilisty.cz/politika/politici-volicum/Hasek-Sef-CERMATU-totalne-selhal-750113
https://www.parlamentnilisty.cz/politika/politici-volicum/Hasek-Sef-CERMATU-totalne-selhal-750113
https://www.parlamentnilisty.cz/politika/politici-volicum/Vondracek-Svobodni-Dalsi-digitalni-kolaps-750112
https://www.parlamentnilisty.cz/politika/politici-volicum/Vondracek-Svobodni-Dalsi-digitalni-kolaps-750112
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Líbil se Vám tento článek?

Nezávislost naší redakce můžete podpořit peněžitým darem v jakékoliv výši bankovním převodem na
účet:

131-981500247/0100

QR kód obsahuje údaje k platbě, výši částky si určete sami.

 Jste politik? Zveřejněte bez redakčních úprav vše, co chcete. Zaregistrujte se ZDE.

 Jste čtenář a chcete komunikovat se svými zastupiteli? Zaregistrujte se ZDE.

Článek obsahuje štítky

Člověk v tísni , školství , dezinformace , LGBT , Jochová , Pána , Aliance pro rodinu , Kettner

autor: Jakub Vosáhlo

FactChecking 

Faktická chyba ve zpravodajství? Pomozte nám ji opravit.

Přezkoumat

BETA

http://www.parlamentnilisty.cz/profily-sprava/ProfileRegistration.aspx
http://www.parlamentnilisty.cz/profily-sprava/ProfileRegistration.aspx
https://www.parlamentnilisty.cz/tagy/%C4%8Clov%C4%9Bk%20v%20t%C3%ADsni
https://www.parlamentnilisty.cz/tagy/%C5%A1kolstv%C3%AD
https://www.parlamentnilisty.cz/tagy/dezinformace
https://www.parlamentnilisty.cz/tagy/LGBT
https://www.parlamentnilisty.cz/tagy/Jochov%C3%A1
https://www.parlamentnilisty.cz/tagy/P%C3%A1na
https://www.parlamentnilisty.cz/tagy/Aliance%20pro%20rodinu
https://www.parlamentnilisty.cz/tagy/Kettner
https://www.parlamentnilisty.cz/redakce/redakce/
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Ing. Aleš Juchelka byl položen dotaz

důchody

Dobrý den, je podle vás pravděpodobné, jak tvrdí Okamura, že kdybyste žalobu kvůli snížení valorizace
důchodů podali společně s nimi, že byste měli větší šanci na úspěch? A co bude dál? Odvoláte se nebo
jde už o uzavřenou věc? A nebo jinak, když budete zas ve vládě, budete tuto ztrátu důchodcům něja...

Odpověď na tento dotaz zajímá celkem čtenářů: 41

Další články z rubriky

https://www.parlamentnilisty.cz/profily/Ing-Ales-Juchelka-120945
https://www.parlamentnilisty.cz/profily/Ing-Ales-Juchelka-120945
https://www.parlamentnilisty.cz/profily/otazka.aspx?id=157204
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Novy-dejepis-Urcete-promenu-genderovych-roli-v-dejinach-Nekterym-dochazeji-slova-750153


13/13

13:51 Nový dějepis: „Určete proměnu genderových rolí v dějinách“. Některým
docházejí slova

„Určete trvání a proměnu sociálních a genderových rolí v dějinách“. I takový úkol mají podle chystan…

7:40 Další figurka usazena. Aspen Institut na Hradě. Já to na té americké ambasádě zažil, vzpomíná
poslanec
8:56 Zábavné peskování od generála ve výslužbě... Pavel sepsul vládu, že nebojuje s dezinformacemi. A
začala legrace
7:07 Jiří Paroubek, předseda ČSSD. Možná už brzy. Ale ne Šmardových „svazáků“...
17:40 „To nemůže být náhoda.“ Moravcovi odchází diváci. A hodně. Už se o tom mluví
21:10 „Vyskočíme z okna, když vyhraje Zeman!“ Učitelka vynesla šokující příhody ze tříd

https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Novy-dejepis-Urcete-promenu-genderovych-roli-v-dejinach-Nekterym-dochazeji-slova-750153
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Dalsi-figurka-usazena-Aspen-Institut-na-Hrade-Ja-to-na-te-americke-ambasade-zazil-vzpomina-poslanec-750145
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Zabavne-peskovani-od-generala-ve-vysluzbe-Pavel-sepsul-vladu-ze-nebojuje-s-dezinformacemi-A-zacala-legrace-750128
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Jiri-Paroubek-predseda-CSSD-Mozna-uz-brzy-Ale-ne-Smardovych-svazaku-750124
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/-To-nemuze-byt-nahoda-Moravcovi-odchazi-divaci-A-hodne-Uz-se-o-tom-mluvi-750082
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/-Vyskocime-z-okna-kdyz-vyhraje-Zeman-Ucitelka-vynesla-sokujici-prihody-ze-trid-750127

